مستخلص الدراسة باللغة العربية

عنوان الرسالة: فتح المبدي بشرح مختصر الزبيدي، للإمام عبدالله بن حجازي الشرقاوي، من أول كتاب الجنائز إلى نهاية كتاب جزاء الصيد- دراسة وتحقيق-.

اسم الطالبة: منى بنت على معتوق النمري.

اسم المشرف: أ.د. مريم بنت عبد القادر السباعي.

موضوع الرسالة وخطة البحث:

هذا الكتاب شرح لكتاب التجريد الصريح لأحاديث الجامع الصحيح، أوضح الإمام الشرقاوي فيه معنى الحديث وبين غريبه وأوضح مشكله، وفصل في المسائل الفقهية المستنبطة من الأحاديث مع ذكر الخلاف بين المذاهب الفقهية فيها، واستنبط الفوائد والنكات منها.

وقد اشتمل الجزء الخاص بي على سبعة كتب: كتاب الجنائز، وكتاب الزكاة، وكتاب صدقة الفطر، وكتاب الحج، وكتاب العمرة، وكتاب المحصر، وكتاب جزاء الصيد.

وقد اقتضت طبيعة التحقيق، تقسيم البحث إلى مقدمة، وقسمين، أدرجت في كل قسم العديد من الفصول والمباحث والمطالب، وخاتمة، وفهارسَ علمية.

المقدمة؛ وتتضمن: أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، وخطة البحث، ومنهجه.

القسم الأول: دراسة مختصرة عن الكتاب الأصل وشرحه ومؤلفيهما، وفيه فصلان:

الفصل الأول: الإمام الزبيدي، وكتابه " التجريد الصريح لأحاديث الجامع الصحيح".

الفصل الثاني: الإمام الشرقاوي، وشرحه " فتح المبدي بشرح مختصر الزبيدي ".

القسم الثاني: النص المحقق: ويشتمل على النص محققا من أول باب في الجنائز إلى آخر باب جزاء الصيد، حسب ما تقتضيه قواعد التحقيق العلمي المُتَّبَعة في الجامعات، وعدد الألواح: (١٠٨).

من أهم نتائج البحث:

1- استفاد الشيخ الشرقاوي من كتاب:" إرشاد الساري" للقسطلاني استفادة كبيرة ونقل عنه كثيرا في كتابه حيث بلغ عدد الإحالات في الجزء الخاص بي: (٢٣٣) تقريبًا.

- ٢- يعد كتاب فتح المبدي من الشروح الحديثية التي اهتمت بالفقه المقارن،
 فكثيرًا ما يذكر أقوال أصحاب المذاهب في المسائل الفقهية الواردة في الحديث.
- ٣- اهتمامه بضبط الألفاظ المشكلة بالحروف، وبيان الفروق بين الروايات، والفروق بين نسخ البخاري.
 - ٤- اهتمامه بشرح الغريب، والتعريف ببعض الأعلام والأماكن.
 - ٥- ايراده الحكم على بعض الأحاديث، وإن جانبه الصواب في الحكم على بعضها.
 - ٦- اهتمامه بإعراب ما يحتاج إلى إعراب مع بيان الخلاف أحيانا، مع ذكر أقوال أئمة اللغة.
 - ٧- اهتمامه بالتوفيق بين الأحاديث الموهمة منافاة بعضها بعضا.

Research Abstract

Degree targeted: PhD. degree - Dr. Mona Alnimri

Thesis title: Fath Almobdi by explaining Mukhtasar Alzubeidi by Imam Abdullah Hejazi Alsharqawi from the beginning of the funeral book till the end of the book of hunting penalty – by studying and achieving.

Thesis topic and research plan:

This book is an explanation to the book entitled, "Altajreed Alsareeh for Aljame Alsahih in which Imam Alsharqawi pointed out the meaning of Hadith and its odd and explained the jurisprudence queries induced from Hafith sayings as well as mentioning the different views within the jurisprudence doctrines and to deduce their benefits.

The part of my own includes seven books: Funerals, Zakat, Fitr alms, Hajj, Umrah, Maksar and hunting penalty.

The nature of archiving made me divide the research into an introduction, two parts, each part includes several chapters, studies, queries, a conclusion and indexes.

Introduction: includes The importance of the topic, the reasons behind selecting it, the research plan and approach.

Part one: a concise study about the original book, its explanation and their authors including two chapters:

chapter one: Imam Alzubeidi and his book " Altajreed Alsareeh for Aljame Alsahih"

Chapter two: Imam Alsharqawi and his explanation to "Fath Almobdi by explaining Mukhtasar Alzubeidi

Part two: the achieved texts from the beginning of the funerals book to the end of the book of hunting penalty in terms of the rules and laws of archiving applied in faculties and the number of pages are (108)

The main results:

- 1- Sheikh Alsharqawi benefited too much from the book, " Ershad Alsari by Qastalani and quoted from him about (233) excerpts
- 2- Fath Albari is regarded one of the most important Hadith explanations that focused on comparative jurisprudence as the reports of the scholars of the jurisprudence doctrines in terms of the jurisprudence queries mentioned in the Hadith sayings.
- 3- Sheikh Alsharqawi explanation is regarded as composing a lot of the scattered explanations in Albukhari Hadith book.
- 4- He is interested in adjusting the Hadith diction and showed the differences between the reports and the differences between Albukhari's manuscripts.
